
کنایه نوبخت به دولت سیزدهم
اعلام آمار هاى اقتصادى در دوران عملکرد دولت روحانى 
و تاکید برخى اعضاى دولت سیزدهم بر آمار هایى متفاوت با 
اسناد رسمى، این بار صداى محمدباقر نوبخت، رئیس اسبق 
سازمان برنامه و بودجه را درآورد. پیش از این، از سوى ابراهیم 
رئیسى و اعضاى دولت او، آمار هایى در رابطه با نرخ تورم شنیده 
مى شد که او دولت را با تورم 60 درصد تحویل گرفته است، اما 
گزارش مرکز آمار از عدد دیگرى حکایت دارد. بنا به گزارش 
مرکز آمار که تنها مرجع رسمى انتشار آمار در کشور است، 
در مرادماه 1400 که سید ابراهیم رئیسى دولت را از حسن 
روحانى تحویل گرفت، نرخ تورم سالانه 45. 2 درصد و نرخ 
تورم نقطه اى 43. 2 درصد بوده است. در واقع مقامات دولت 
سیزدهم در حالى از آمار و ارقام در دولت هاى یازدهم و دوازدهم 
سخن مى گویند که اعداد اعلامى همخوانى با حتى گزارش ها 
و اسناد رسمى دولتى ندارد. کارشناسان اقتصادى و آگاهان به 
آمار هاى اقتصادى در واکنش به گزارش هاى متفاوت مقامات 
دولت رئیسى با آمار هاى رسمى، تاکید دارند. دولت سیزدهم 
مدام به ارائه آمار هایى در خصوص تورم، رشد اقتصادى و... در 
دولت قبل مى پردازند و ادعاى بهبود این آمار ها در دو سال اخیر 
را دارند. این در حالى است که نرخ تورم، گرانى، اجاره مسکن، 
ارز و سکه و... در دو سال اخیر به شدت افزایش و رکورد تاریخى 
ثبت کرده است. حالا در تازه ترین اظهارنظر، معاون پارلمانى 
رئیس جمهور مدعى شده است که در دولت روحانى فعالیت هاى 
عمرانى تعطیل و رشد اقتصادى صفر بود. پیش از این نیز، در 
تیرماه امسال سید ابراهیم رئیسى، رئیس جمهور در دیدار با 
اقشار مختلف خراسان شمالى گفته بود: در آغاز شروع به کار 
دولت، رشد اقتصادى کشور 4 دهم درصد بود، اما در حال حاضر 
و پس از چند ماه، آخر سال گذشته به بیش از 4 درصد رسید. 
در همین راستا، محمدباقر نوبخت در یادداشتى در توییتر، به 
این گفته واکنش نشان داد. او با استناد به گزارش هاى مرکز 
آمار و بانک مرکزى، آمار دقیق و واقعى رشد اقتصادى در 
دولت هاى یازدهم و دوازدهم را یادآورى کرد. نوبخت خطاب 
به رئیس جمهور نوشت: در خصوص گزارش حضرت عالى، آیا 
التفات دارید که طبق گزارش شماره 110 بانک مرکزى، رشد 
اقتصادى سال 1399 معادل 4. 1 درصد و در بهار سال 1400

برابر 6. 7 درصد و مستند به گزارش رسمى مرکز آمار، رشد 
اقتصادى -13921396 بیش از 4. 7 درصد و در سال 95 برابر 
14. 2 درصد بود؟ سید محمد حسینى، معاون پارلمانى رئیس 
دولت سیزدهم در دومین دوره طرح حامیم و در نشست با 550

نفر از دانشجویان و اعضاى تشکل هاى دانشجویى دانشگاه هاى 
سراسر استان کرمان، مدعى شده بود که از سال 92 پروژه هاى 
زیادى حتى با پیشرفت 90 درصد به حال خود رها شد و تعداد 
زیادى از کارخانه ها و واحد هاى تولیدى تعطیل و نیمه تعطیل 
شدند، اما امروز دولت در کنار رسیدگى به مسائل روزمره مردم، 
اهتمام ویژه اى به تکمیل و راه اندازى این پروژه ها و مراکز 
تولیدى دارد که یکى پس از دیگرى تکمیل و به بهره بردارى 
مى رسند. وى همچنین گفته بود: در دوره گذشته بالغ بر 
90 درصد درآمد هاى کشور صرف هزینه هاى جارى مى شد 
و بسیارى از فعالیت هاى عمرانى و زیربنایى به مدت 8 سال 
تعطیل شده بود، بنابراین طبیعى است جبران آن و رسیدن به 
شرایط مطلوب، نیازمند زمان و تلاش جهادى و مضاعف است. 
حسینى عنوان کرده بود: دولت سیزدهم در شرایطى کار خود 
را شروع کرد که دولت قبل 8 میلیارد دلار موجود براى تامین 
کالا هاى اساسى را در همان نیمه اول سال 1400 تمام کرده بود 
و کشور با کسرى بودجه، نقدینگى بالا، افزایش فاصله طبقاتى و 
در عین حال رشد اقتصادى بسیار ناچیز و نزدیک به صفر مواجه 
بود که براساس نظر کارشناسان و اساتید اقتصاد، ادامه این روند 
مى توانست وضعیت اسفناکى را براى زندگى مردم رقم بزند 
و اساسا اراده چندانى به رسیدگى به مشکلات و نگرانى هاى 

مردم وجود نداشت. 

محسن رضایى: 
استقلال بانک مرکزى 

در ایران بد تفسیر شده است
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: در مفهوم 
استقلال بانک مرکزى، هدفگذارى با دولت است، اما ابزارها 
در اختیار بانک مرکزى خواهد بود. محسن رضایى در جلسه 
کمیسیون اقتصادى، بازرگانى و ادارى مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، اظهار کرد: استقلال بانک مرکزى در ایران 
بد تفسیر شده است، هدفگذارى با دولت است، اما ابزارها در 
اختیار بانک مرکزى است. نباید دچار افراط و تفریط شد. در 
ابتداى راه توسعه هستیم. همچنینمحمدرضا باهنر نایب رئیس 
کمیسیون اقتصادى، بازرگانى و ادارى مجمع، در این جلسه 
با تشریح روند بررسى بند الف ماده 7طرح بانک مرکزى، 
اختلافى بین مجلس شوراى اسلامى و شوراى نگهبان، به 
ترکیب پیشنهادى هیات عالى بانک مرکزى اشاره کرد و گفت: 
این ماده در جلسه گذشته صحن مجمع، به تصویب نرسید و 
دوباره به کمیسیون اقتصادى ارجاع شد. محمد مخبر، معاون 
اول رئیس جمهورى نیز در این جلسه اظهار کرد: کمیسیون، 
گزارشى تطبیقى از مستقل بودن ساختارى بانک هاى مرکزى 
در سایر کشورها تهیه و ارائه کند تا بتوان از تجربه جهانى در 
این موضوع استفاده کنیم. همچنین باید شرایط کشور در 

جنگ اقتصادى در نظر گرفته شود. 
همچنین گزارشى از بررسى 15 کشور از جمله برخى 
کشورهاى همسایه در زمینه رابطه دولت و بانک مرکزى، 
از سوى نماینده مرکز پژوهش هاى مجلس شوراى اسلامى 
ارائه شد و ایروانى، به مواردى از شکست اقتصاد و نظام هاى 
بانکى در کشورهایى که بانک مرکزى آنان از دولت مستقل 
است، اشاره کرد. در بخش دیگرى از این جلسه مجید انصارى 
نیز گفت: بر اساس آیین نامه جدید مجمع، مصوبات مجمع 
نیازمند توافق و راى دو سوم اعضاى مجمع است و باید به 
پیشنهادى برسیم که جلسه مجمع به بن بست نرسد. در ادامه 
حجت الاسلام و المسلمین بحرینى از طراحان طرح در مجلس 
شوراى اسلامى، پیشنهاد مطرح شده در جلسه گذشته صحن 
مجمع را نزدیک ترین متن به مصوبه مجلس دانست. اعضاى 
کمیسیون اقتصادى، ادارى و بازرگانى مجمع در ادامه جلسه 
به تبادل نظر درباره استقلال بانک مرکزى و ماده 7 طرح بانک 
مرکزى پرداختند و بر پیشنهاد قبلى خود که در صحن مجمع 

مطرح شده بود، اصرار کردند.

  با توجه به گذشت 2 سال از عمر دولت و در آستانه 
پایان عمر کارى مجلس عملکرد این دو قوه را چطور 

ارزیابى مى کنید؟
دولت و مجلس به ویژه روساى دو قوه تصور مى کردند که اداره 
کشور آسان است. چون در مسئولیت قبلى که داشتند بیشتر 
مدیریت از بالا به پایین بود. رئیس مجلس قبلا نظامى بوده و 
در امور نظامى دستور مى دهید و زیرمجموعه اطاعت مى کند 
و هر دستورى صادر شد باید اجرا شود. آقاى رئیسى نیز از آنجا 
که رئیس قوه قضائیه بودند و مراحل قوه قضائیه را پیمودند در 
دستگاه قضایى نیز کار بیشتر دستورى است. وقتى که قاضى 
دستور مى دهد همه باید تبعیت کنند و بعد اعتراض کنند اما باید 
دستور نعل به نعل اجرا شود. حال چون این دو رئیس قوه مقننه 
و مجریه فعلى قبلا در مصادرى بودند که دستورى  بود؛  چندان  
در جریان نبودند که منابع و درآمدها از کجا مى آید با همین تصور 
به مناصب انتخابى دولت و مجلس وارد شدند و قول هاى بسیار 
روشن و ثابت به مردم دادند که اگر ما به قدرت برسیم برخى 
کارها را ظرف 3 روز، برخى یک هفته و بعضى مشکلات را در سال 
اول مسئولیت مان حل مى کنیم، اما وقتى وارد مسئولیت شدند 
دیدند شرایط آنطور هم که فکر مى کردند نیست و مملکت دارى 
و اداره کشور پیچیدگى هاى بسیارى وجود دارد. لذا به جاى 
اینکه این مساله را با صداقت به مردم بگویند که اداره کشور در 
سیاست داخلى، سیاست خارجى و مسائل بین المللى به این 
آسانى ها که فکر مى کردیم، نبود. به جاى عملکردهاى مثبت 
در جهت رسیدن به دستاورد شروع به دستاوردسازى کردند 
که به نظر من خود این مساله خیلى بدتر از آن قول اول است، 
چرا که حتى همان دوستان خودشان نیز که به آنها علاقه مند 
بودند، راى دادند و اهل حساب و کتابند با دیدن این شرایط یکى 
پس از دیگرى کنار مى کشند و با خود مى گویند که قرار ما این 
نبود. لذا باید صداقت را سرلوحه کار قرار داد. پیامبر اکرم(ص) 
فرمودند نجات در صداقت و راستى است. لذا باید واقعیت ها به 
مردم گفته شود و از خود مردم هم کمک بگیرند، اما به جاى 
این کارها به سوى دستاوردسازى رفتند. یکسرى پروژه ها و 
کارهایى که در دولت گذشته تا مرحله اجرا رفته و اجراى آن به 
این دولت رسیده است را به عنوان دستاورد معرفى کردند، اما 
باز هم مهم تر از این مسائل دادن آمار غیر واقعى است که خیلى 
خطرناك است. مردمى که در این کشور زندگى مى کنند و از 
صبح تا شب با گرفتارى اقتصادى و معیشتى دست و پنجه نرم 
مى کنند مى بینند که  یک دفعه اعلام مى شود که تورم را کم 
کردیم یا به فلان دستاورد رسیدیم، اما در واقع مردم مى بینند نه 
تنها دستاوردى نبوده بلکه شرایط  معیشتى  سخت تر از قبل شده 
است. به قول شعرى که مى گوید: هرچه  آید سال نو؛ گوییم دریغ 
از پارسال. البته این آمار را که شاید مسئولان  اعلام مى کنند  
مشاورانشان مى دهند و این مسئولان نیز بدون راستى آزمایى 
آنها را بیان مى کنند. در نهایت نتیجه این مى شود که در داخل 

کشور فاصله بین مردم و  دولت رخ مى دهد. 

با توجه به شرایط جامعه و نوع نگاه مردم به روندهاى 
موجود و برخى نارضایتى ها، تعامل و ارتباط موثر جامعه 

و حاکمیت را در چه حدى مى دانید؟
در ابتداى انقلاب ارتباط مردم با حاکمیت به  ضخامت یک 
طناب بود و  هرچه از سوى حاکمیت مى آمد مردم قبول داشتند، 
اما کم کم در اثر برخى رفتارها فاصله ایجاد شد و این طناب به نخ 
تبدیل شد. من از روساى دولت و مجلس تقاضا دارم که حداقل 
این  روند را ترمیم کنند. هنوز که  بخشى از مردم حرف آقایان 
و آمارهاى  را باور دارندبه امید آنها  خدشه وارد نکنند. یکى از 
اتفاقات دیگرى که از قبل از عید رسم شده این است که به جاى 
اینکه قیمت مسکن را پایین بیاورند اعلام مى کنند که آمار 
افزایش قیمت را ندهید. یعنى دستگاه هایى که وظیفه شان دادن 
آمار ماهانه، هفته اى و بلکه روزانه است به مردم آمار ندهید. هر 
چند من معتقدم باز هم این یک رویه جدید است که اگر آمار 
مطابق ذوق و سلیقه ما بود اعلام شود اما اگر با ذوق و سلیقه ما 

همراه نبود ارائه نشود. مثل استادى مى ماند که سر کلاس یک 
فرمول مهمى را روى تخته نوشته و هرچه زور مى زند که حلش 
کند نمى تواند و یکدفعه شروع به پاك کردن صورت مساله 
مى کند. مسئولانى که با راى مردم روى کار آمدند نباید صورت 
مساله را پاك کنند. پاك کردن صورت مساله باعث مى شود که 
آمار غیر واقعى به مردم داده شود و نتیجه آن فاصله گرفتن مردم 
از مسئولان است. لذا پیشنهاد من به دولتمردان این است که 
بهترین راه راستى و صداقت است. اگر نگاهى به عملکرد همین 
مجلس یازدهم بیندازیم من واقعا دستاوردى از این مجلس 
نمى بینم. به نظر من اگر این مجلس قانون اقدام راهبردى براى 
لغو تحریم ها را در سال اولى که آمد در رابطه با جلوگیرى از 
مذاکره و احیاى برجام اجرا نمى کرد امروز مساله برجام حل شده 
بود. در روزهاى آخر هم که دولت مى خواست مذاکرات را به پایان 
برساند و پیش نویس نیز در حال امضا شدن بود اعلام کردند که از 
دولت گذشته کسى نرود و خود ما یکى دو ماه دیگر مساله را حل 
مى کنیم. مى خواستند که این افتخار به نام خودشان ثبت شود، 
اما دیدیم که با این اقدام چه  مشکلاتى به وجود آمد. از طرف 
دیگر آمارى که دستگاه هاى مسئول موظفند به مردم ارائه دهند 
تا بتوانند پژوهشگران و متخصصین بر مبناى آمار تحلیل کنند 
دریغ نکنند و در اختیار متخصصین بگذارند تا براى پیدا کردن 
راه حل متخصصین، علاقه مندان و دلسوزان اقتصادى کشور 

بتوانند راهکارهایى را ارائه کنند. 

اخیرا معاون اجرایى رئیس جمهور طى سخنانى 
از رشد اقتصادى 4 درصد و نرخ بیکارى 8/2 درصد 
با توجه به شرایط جامعه و  صحبت کردند؛ اساسا 
نارضایتى هاى اقتصادى موجود فکر مى کنید این آمارها 

چه میزان تحقق یافته است؟
آقاى عبدالملکى که الان مسئول مناطق آزاد است قبل 
از اینکه به وزارت کار برسد و از این سمت کنار برود شعارى 
داشت که مى گفت من با هر یک میلیون تومان یک شغل 
ایجاد مى کنم و با 15 میلیارد دلار؛ دلار را به مرز 10 هزار تومان 
باز مى گردانم. این حرف  کارشناسى شده نبود  و  کسى بدان 
نپرداخت. شخصى که سال گذشته مى گفت مذاکرات را قطع 
کنید و اجازه دهید زمستان برسد و وقتى اروپایى ها معطل گاز 
ماندند آن زمان مذاکرات بهتر پیش مى رود و با حرف هاى  خود 
مذاکرات را به تاخیر انداخت ما دیدیم که این اتفاق نیفتاد هنوز 
هم اظهارنظر و موضع گیرى مى کند و اتفاقا تشویق و حمایتش 
مى کنند. آنهایى که به سفارت عربستان حمله کردند به جاى 
برخورد قانونى هیچ کارى با آنها انجام نشد. فکر مى کنند که 
با این حرف ها به مردم و کشور خدمت مى کنند در صورتى 
که به نظر من با این آمار غیر واقعى به مردم لطمه مى زنند. 
حرف این است که اگر آمار پایین آمده باید در سفره مردم 
نیز دیده شود. مقام معظم رهبرى نیز در صحبت هاى خود 
در دولت هاى پیشین فرمودند:« اینکه شما آمار مى دهید 

باید در سفره مردم آثار این آمار دیده شود.» ما هم این مطلب 
رهبرى را اکنون تکرار مى کنیم. این آمارى که دولت مى دهد 
و دستاوردسازى هایى که مى کند روى چه چیزى اثر گذاشته 
است؟ حتى روى کم اهمیت ترین کالاهاى مورد نیاز مردم اثر 
نگذاشته پس معلوم مى شود که غیر واقعى است. باید از کسانى 
که این آمارها را مطرح مى کنند پرسید که نان، تخم مرغ و 
مرغ، برنج، روغن و گوشت ارزان شده؟ پاسخ  منفى است بلکه 
قیمت این اقلام چند برابر شده است. خب یا آمارى که دولت 
اعلام مى کند واقعى نیست یا آنچه در جامعه اتفاق مى افتد که 
به نظر مى رسد آمار  ارائه شده چندان منطبق بر واقعیت نیست. 
متاسفانه این آمارى که داده مى شود در سفره مردم که اثرى 
ندارد هیچ بماند بلکه روز به روز فشار اقتصادى و معیشتى مردم 

را به ستوه آورده است. 

از دیدگاه شما با توجه به وضعیت فعلى و نوع نگاه 
جامعه و اینکه انتخابات مجلس در پیش است مى توان 

به انتخابات مشارکتى امید داشت؟
الان که شرایط خوب نیست و با توجه به نظرسنجى هایى که 
شده در شهرهاى کشور به ویژه شهرهاى بزرگى مثل تهران 
شرایط خوب نیست، مردم نسبت به مشارکت در انتخابات و 
تاثیر آن بى تفاوتند و مى گویند انتخابات در وضعیت معیشت، 
اقتصادى و سیاسى ما موثر خواهد بود؟ به ویژه اینکه در مجلس 
گذشته خیلى وعده و وعید به مردم دادند و هیچ کدام را عمل 

نکردند. 

  با توجه به شرایط جامعه و در پیش بودن انتخابات 
مجلس اصلاح طلبان موضع واحد و مشخصى در باب 
انتخابات اتخاذ نکرده اند و شاهد دیدگاه هاى مختلفى 
بودیم؛ نوع برخورد چهره هاى اصلاح طلب با مساله 

انتخابات را چگونه مى بینید؟
بین جریان اصلاح طلبى دو نگاه حاکم است که اتفاقا هر دو 
نگاه نیز اعلام موضع کرد. یک نگاه برخورد جبهه اصلاحات 
ایران است که عده اى معتقد بودند باید کاندیدا داد و عده  
دیگرى مى گفتند نباید کاندیدا معرفى کرد که اینجا از طریق 
سخنگوى جبهه اعلام شد که ثبت نام کنید یا خیر تکلیف با 
خود چهره هاى اصلاح طلب است. اگر تشخیص دادید که موثر 
هستید ثبت نام کنید. آنچه مسلم است جبهه اصلاحات 45
نفر هستند که 15 نفر اشخاص حقیقى منتخب آقاى خاتمى 
هستند و 30 نفر دیگر نیز از 30 حزب اصلاح طلب حضور دارند. 
این 45 نفر اختیار را در ید تصمیم گیرى خود اصلاح طلبان 
قرار دادند، اما 5 حزب اصلاح طلب مقدارى پا را فراتر گذاشتند. 
حزب اعتماد ملى، حزب کارگزاران سازندگى، حزب اسلامى 
کار و خانه کارگر، حزب مردم سالارى و حزب دیگرى که حضور 
ذهن ندارم. این 5 گروه قدمى جلوتر آمدند و اعلام کردند که 
به اعضاى خودمان پیشنهاد مى کنیم که اگر در شهرستان هاى 
مورد نظرشان احساس مى کنند که راى دارند و مایلند ثبت 
نام کنند. لذا این پنج حزب ثبت نام کردند، اما از بقیه خبر 
ندارم. لذا اگر اصلاح طلبى شناخته شده ثبت نام کرده باشد 
خلافى نکرده و اگر ثبت نام هم کرده باشد باز هم حرکت 
خطایى مرتکب نشده چون تشخیص داده که موثر نیست. 
این 5 حزب از جمله اعتماد ملى که خود من جزو آن هستم و 
ثبت نام هم کردم تشخیص مان این بوده که اگر به صد درصد 
نرسیدیم به درصد کم هم قانع باشیم. نظر ما 5 حزب این بود 
که نباید از ظرفیت صندوق راى صرف نظر کرد. اگر به جایى 
رسید چه بهتر و اگر به جایى نرسید چیزى از دست ندادیم. 
البته الان نمى دانم چه کسى ثبت نام کرده و چه کسى ثبت 
نام نکرده اما آنچه مسلم است نمى شود انتقاد کرد از کسانى 
که ثبت نام نکردند چون با توجه به شرایط جامعه نخواستند 
ثبت نام کنند. نمى شود از آنهایى هم که ثبت نام کردند انتقاد 
کرد. اساسا انتقاد ندارد چون هر کسى بر مبناى تشخیص خود 

عمل مى کند. 
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رحمان قهرمان پور: 
روابط تهران و ریاض از فاز سلبى 
وارد ایجابى متقابل نشده است 

یک کارشناس مسائل بین الملل درباره سفر 
«حسین امیرعبداللهیان» وزیر امور خارجه 
جمهورى اسلامى ایران به ریاض و جده اظهار 
داشت: فاز دوم روابط با عربستان را باید طراحى 
و کشف کنیم که در چه زمینه هاى اقتصادى 
و امنیتى مى توانیم همکارى داشته باشیم. 
قهرمان پور درباره روابط ایران و عربستان گفت: 
معتقدم روابط دو کشور با وجود رفت و آمدهاى 
سیاسى و دیپلماتیک از فاز سلبى وارد ایجابى 
متقابل نشده است. وى با تشریح و مقایسه روابط 
ترکیه و عربستان با ایران و عربستان بیان کرد: 
ترکیه هم با عربستان مشکل داشت و در مسئله 
قتل جمال خاشقجى فراتر از حد منفى برخورد 
کرد و خواستار دادگاهى شدن محمد بن سلمان 
شد اما ترکیه چه کرد؟ در ناباورى افکار عمومى و 
سیاسى جهان خودش راسا متولى کاهش تنش 
با عربستان شد و احیاى روابط به دست خودش 
آن هم به طور دوجانبه را کلید زد و بعد از فاز 
بهبود روابط، وارد فاز گسترش روابط در سطح 
دفاعى و اقتصادى شد و حتى اردوغان به عربستان 
سفر کرد. این کارشناس مسائل روابط بین الملل 
ادامه داد: درست است که روابط ایران و عربستان 
متشنج تر از روابط عربستان و ترکیه است، اما ما 
دو ضعف داشیم؛ اول اینکه خودمان نتوانستیم 
راسا مشکل را حل کنیم و حتى در فاز اول بهبود 
روابط الان پنج ماه است که از عادى سازى روابط 
مى گذرد و هم چنان در مرحله عادى سازى و 
مبادله سفیر و افتتاح کنسولگرى هستیم. البته 
در گذشته هم که روابط عادى بود، تعاملاتى 
درباره سرمایه گذارى تجارى و دفاعى نداشتیم و 
مسأله جذب سرمایه گذار مشکل داشت اما این 
مسائل باز هم نمى تواند دلیلى بر بى توجهى به 
گسترش همکارى هاى اقتصادى و امنیتى شود. 
قهرمان پور با تاکید بر اینکه «ما باید طرحى براى 
توسعه روابط با عربستان از سطح سیاسى به سطح 
اقتصادى و امنیتى و گردشگرى داشته باشیم» 
گفت: هر چند بهبود روابط با عربستان در فاز اول 
قابل تقدیر و دفاع است، اما اینکه روابط بخواهد 
در همین فاز بماند خوب نیست و ما باید براى 
روابط در فاز دوم هدف گذارى کنیم. او ادامه داد: 
در شرایطى که دولت به دنبال عادى سازى روابط 
با عربستان است برخى رسانه ها و فعالان سیاسى و 
رسانه اى در حال انتقاد از بهبود این روابط هستند. 
شرایط الان به گونه اى است که نمى دانیم به سمت 
تقویت روابط امنیتى برویم یا جذب سرمایه گذارى 
و غیره و این باعث مى شود روابط ما آسیب پذیر 
و شکننده باشد، در حالى که ما نباید در فاز اول 
بمانیم. این کارشناس مسائل بین الملل در پاسخ به 
اینکه آیا ایران نمى تواند با عربستان وارد تعاملات 
و توافق هاى دوجانبه امنیتى و دفاعى شود، عنوان 
کرد: روابط ما با عربستان به خاطر حساسیت 
هویتى و موقعیت ژئوپلیتیک همیشه شکننده تر از 
روابط ما با ترکیه و امارات بوده است. اگر در روابط 
با ترکیه و امارات تنشى ایجاد شود در نهایت روابط 
کاهش پیدا مى کند. به عنوان مثال درباره امارات 
هم همین اتفاق افتاد که نهایتا سفیر نداشتیم، اما 
موقعیت عربستان ویژه است همان طور که موقعیت 
ما در خلیج فارس ویژه است. او اظهار کرد: مسأله 
اصلى در روابط ما حل نخواهد شد مگر اینکه روابط 
دو طرفه را گسترش دهیم تا خیال مان راحت باشد 
اگر اتفاقى افتاد روابط دوباره قطع نمى شود. تهران 
و ریاض به رابطه با هم نیاز دارند، عربستان در 
شبه جزیره بازیگر اصلى است و در شوراى همکارى 
خلیج فارس صاحب نفوذ است، از این رو خیلى 
آرمان گرایانه است که فکر کنیم به عربستان احتیاج 
نداریم و عربستان امروز این را به خوبى مى داند که 
براى پیشبرد اهداف بلندمدتش ناگزیر از همکارى 
با ایران است. قهرمان پور تصریح کرد: عربستان 
مى داند ورود به فاز دوم روابط با ایران، سخت تر از 
تعامل با ترکیه است. ترمیم روابط ایران و عربستان 
با مشکلات ریز و درشت کار آسانى نیست اما هنر 
سیاستمدار این است که بر این مشکلات فائق 
 آید. وى در پایان با تاکید بر اینکه «باید نگاه مان 
به رابطه با عربستان بلندمدت باشد» تاکید کرد: 
ایران مى تواند فاز دوم روابط با عربستان را طراحى 
کند و در این چارچوب باید کشف کند در چه 
زمینه هایى مى تواند با عربستان کار کرد. عربستان 
پروژه 2030 را در دست دارد و کشورهایى از جمله 
ترکیه، هند، آمریکا و چین در آن مشارکت کردند. 
چه اشکال دارد ما هم وارد شویم یا در حوزه امنیتى 
و دفاعى مى توانیم پیشنهادات خوبى داشته باشیم. 
همچنین در حوزه امنیت کشتیرانى در خلیج 

فارس؛ این غیرممکن نیست. 

احضار کاردارهاى سوئد و 
دانمارك به وزارت امور خارجه

در پى ادامه توهین به ساحت مقدس و نورانى 
قرآن کریم در کشور هاى سوئد و دانمارك 
کاردارهاى این 2 کشور به وزارت امور خارجه 
احضار شدند. در جریان این احضار معاون اداره کل 
حقوق بشر وزارت امور خارجه ضمن محکومیت 
شدید تداوم اقدامات گستاخانه و شنیع توهین به 
قرآن کریم در این دو کشور اظهار کرد: جمهورى 
اسلامى ایران مسئولیت کامل و عواقب جدى 
اهانت به ساحت قرآن کریم را متوجه دولت هاى 
سوئد و دانمارك مى داند. در این دیدار ضمن اشاره 
به اظهارات مقام معظم رهبرى مبنى بر اینکه 
پشتیبانى از جنایتکاران و هتاکان به قرآن کریم به 
منزله گرفتن آرایش جنگى در برابر دنیاى اسلام 
است، نسبت به تکرار این اقدامات توطئه آمیز و 

خطرآفرین هشدار داده شد. 

مسئولانى که با راى مردم روى کار 
آمدند نباید صورت مســاله را پاك 
کنند. پاك کردن صورت مساله باعث 
مى شود که آمار غیر واقعى به مردم 
داده شود و نتیجه آن فاصله گرفتن 
مردم از مسئولان است. لذا پیشنهاد 
من این است که بهترین راه صداقت 
اســت. اگر نگاهى به عملکرد همین 
مجلس یازدهــم بیندازیم من واقعا 

دستاوردى از این مجلس نمى بینم

آرمان ملى- حمید شجاعى: دولت سیزدهم و مجلس یازدهم با وعده ها و شعارهاى جذاب و زیبایى روى کار آمدند و حداقل پایگاه رایى که رئیس جمهور 
و نمایندگان مجلس به واسطه راى آنها به کرسى نشستند منتظر تحقق این وعده ها بودند اما عملکرد دو ساله دولت و قریب به 4ساله مجلس نشان داده 
که نه تنها وعده ها تحقق نیافته و جامه عمل نپوشیده بلکه شرایط معیشتى از گذشته به مراتب سخت تر  شده است. چه اینکه نگاهى به قیمت کالاهاى 
اساسى و مایحتاج اولیه سفره مردم بیانگر افزایش لجام گسیخته قیمت هاست که برخلاف وعده دولت بر مقابله با گرانى و گران سازى قیمت ها همچنان 
سیر صعودى خود را طى مى کنند. جالب اینکه اخیرا محسن منصورى، معاون اجرایى رئیس جمهور از رشد اقتصادى مثبت 4 درصد و کاهش نرخ بیکارى 
به 8 و 2 دهم درصد خبر داده است. پرسش اینجاست که این آمارها بر چه مبنایى ارائه مى شود و اگر این آمارها واقعى است پس شرایط جامعه و مشکلات 
و در مضیقه بودن معیشت مردم نشانگر کدام مساله است؟ این در حالى است که در چنین شرایطى کمتر از شش ماه دیگر انتخابات مجلس دوازدهم 
برگزار خواهد شد و مسئولان امر درصددند تا انتخاباتى رقابتى و پرشور برگزار کنند، اما نگاهى به رویکرد جامعه و جریانات سیاسى فعلا نمود خوشى از 
انتخابات مشارکتى نمى دهد و به نظر مى رسد که شاید انتخاباتى مانند اسفند 98 را شاهد باشیم. مگر اینکه در این شش ماه اتفاق به خصوصى رخ دهد. 
در این راستا براى بررسى عملکرد دولت و مجلس، آمارهاى ارائه شده از سوى دولت، شرایط جامعه و انتخابات پیش رو «آرمان ملى» با محمدرضا خباز، 

فعال سیاسى اصلاح طلب و نماینده ادوار مجلس به گفت وگو پرداخته است که مى خوانید. 

محمدرضا خباز در گفت وگو با «آرمان ملى»:محمدرضا خباز در گفت وگو با «آرمان ملى»:

  فشار اقتصادى و معیشتى مردم 
  را به ستوه آورده است

  دستاوردسازى و آمار غلط فاصله
  بین مردم و  دولت را افزایش مى دهد

  در انتخابات ثبت نام کردم 

نباید از ظرنباید از ظر فیت فیت 
صنـدصنـد و وق  ق  رراى اى 

صرصر ف نظر کرف نظر کر دد


